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Ahoj Jirko. 

Navazuji na náš rozhovor krátce před vánočními svátky, který se týkal závažného problému, ke 
kterému by mohlo v blízké budoucnosti dojít v bývalých dílnách a laboratořích strojní fakulty, nyní 
objektu Ústavu tělesné výchovy a sportu Českého vysokého učení technického v Praze. Této 
záležitosti jsem se ujal nejen jako člen vědecké rady Ústavu tělesné výchovy a sportu, ale především 
také jako bývalý prorektor pro výstavbu a investiční činnost ČVUT. Víš, že sportovní stavby jsou 
oborem, kterým se zabývám nejen jako pedagog, ale i praktikující architekt od samého začátku mého 
působení na fakultě architektury. Spolupracoval jsem s Prof. Paroubkem na několika generelech a 
studiích sportovních zařízení ČVUT ještě v době, kdy bylo pro rozvoj této nezbytné vybavenosti 
vysokých dostatečné a vhodné území nedaleko školy v Praze 6 Na Kotlářce. 
      Po „listopadu“ 1989 došlo ke značnému zvýšení posluchačů na fakultě architektury a já byl 
požádán děkanem FA, abych prověřil možnost využití volných prostorů v dílnách a laboratořích 
strojní fakulty, která nabídla své nepotřebné plochy fakultě architektury. Při hodnocení této možnosti 
jsem zjistil, že půdorysná skladba tohoto objektu je ideální pro sportovní účely, tak jak to dnes 
existuje. V té době bylo známo, jak velký nedostatek sportovní vybavenosti ČVUT má, a tak jsem 
podal formou jednoduché studie návrh na přestavbu laboratoří na sportovní areál. Tehdejší vedení 
ČVUT tento návrh zamítlo. Jako nový rektor jsi tuto ideu naopak podpořil a po mnoha jednáních 
došlo nakonec k realizaci. Ne úplné, v poslední krajní hale, která zůstala nedotčena, jsem navrhoval 
plavecký bazén délky 25 metrů, ale vzhledem k tomu, že v této hale bylo v té době jediné zkušební 
zařízení v republice, bylo nutno tuto halu zachovat. Podle investičního záměru byla tato část včetně 
suterénu ponechána pro původní účely strojní fakulty. Ostatní prostory měly být kompletně 
rekonstruovány pro účely tělesné výchovy a sportu. Na Tvůj návrh spojení kateder tělesné výchovy 
všech fakult ČVUT nakonec přistoupily všechny katedry a jak je vidět, rekonstruované prostory jsou 
stoprocentně využívány, nabízí variabilitu, která splňuje měnící se oblibu různých sportů na vece 
kvalitní úrovni. 
Kromě toho, jak se jistě pamatuješ, jsi mě a prorektora Václava Havlíčka také pověřil novelizací 
existujícího generelu rozvoje ČVUT, protože jsme v té době připravovali investiční záměr pro stavbu 
nové budovy fakulty architektury a ten musel mít také oporu v aktuálním generelu. A do tohoto 
generelu byla také zahrnuta rekonstrukce a přestavba laboratoří a dílen strojní fakulty na sportovní 
centrum ČVUT. 
      Záměr se však nerealizoval celistvě. Část haly turbín, která je ve sportovním sektoru, nebyla 
v době rekonstrukce uvolněna je nadále využívána strojní fakultou. V roce 2008 byla upravena pouze 
část této haly, nové funkční využití bylo potvrzeno kolaudačním výměrem a od roku 2008 slouží pro 
výuku lukostřelby (viz příloha). Aktuálně může být předmětem vážného sporu, neboť ji strojní fakulta 
požaduje uvolnit pro své potřeby. To je samozřejmě velký problém. V požadovaném prostoru je 
trvale instalována lukostřelba, která našla mezi studenty značnou oblibu, protože ji mohou 
provozovat i ne příliš fyzicky zdatní, někdy i hendikepovaní studenti, kteří v tomto sportu našli i další 
volnočasovou životní náplň. V semestrální výuce je přes 200 studentů, dalších 50, kteří již tuto výuku 
absolvovalo, jsou členy vysokoškolské tělovýchovné jednoty a reprezentuji ČVUT na různých i 
mezinárodních soutěžích a přeborech. Množství studentů, kteří tyto možnosti mohou využívat je však 
omezeno prostorovými možnostmi. Další problém je aktuální souběh sportovních činností a využívání 



dosud zbylého prostoru laboratoře strojní fakulty. To je evidentně dokonce v s hygienickými 
požadavky, protože při některých činnostech unikají z laboratoře různé pachy do sportovních 
prostorů. 
      Jirko, obracím se na Tebe, protože máš na vzniku tohoto sportovního centra zásadní podíl, znáš 
všechny souvislosti a problémy za jakých tato rekonstrukce vznikala. V měřítku problémů ČVUT se to 
pravděpodobně možná jeví mnoha lidem jako maličkost, vždyť to nějak bude fungovat dál. Maličkost 
to není. Je to součást výchovy mladých lidí jejímž cílem by, mimo jiné mělo být uvědomění, že vše má  
postaveno a sloužit tak, jak je potřeba.  
Je namístě připomenout také, že ve stejné době vznikl také sportovní areál ČVUT v Praze 6 na 
Kotlářce. Kdyby k tomu v té době nedošlo, už by tam později nemělo ČVUT možnost využít ani metr.  
Přesto, že ČVUT má v současné době možnost relativně dobře uspokojit zájem studentů o sport, což 
je při současném pracovním zatížení a ne příliš kvalitním životním stylu, jsem přesvědčen, že každé 
rozhodnutí a každý zásah omezující studentům možnost kompenzaci pracovního zatížení, je 
rozhodnutí špatné. 
Přesto, že ČVUT má v současné době relativně dobré podmínky pro sport, zdaleka se nevyrovná 
podmínkám, které má například Karlova univerzita, nebo univerzita v Brně. Když už nejsme schopni 
tyto podmínky dále zkvalitnit, neměli bychom je dokonce zpětně omezovat. Naopak, aktuálním 
problémem je nevyhovující stávající a rozsáhlý přízemní objekt dílen a laboratoří strojní fakulty 
v areálu fakult. Objekt Ústavu tělesné výchovy a sportu by měl být naopak zcela zrekonstruován a 
přestavěn pouze pro účely tělesné výchovy a sportu, včetně bazénu regenerace pro studenty a 
zaměstnance. 
 
Jirko to, že vznikla tato sportoviště, je především Tvá zásluha, byl jsi v té době rektor. Věřím, že 
uděláš vše pro to, aby tato sportoviště mohla i dále poskytovat kvalitní podmínky pro sport mladých 
lidí. Pokud budeš mít zájem abych se do této „obhajoby“ zapojil, samozřejmě že rád. 

Do nového roku Ti upřímně přeji spokojenost, dobré zdraví a sílu pro Tvou odbornou práci, kterou 
máš rád. 

 

S pozdravem Arnošt                                                                                                                  V Praze 5.1.2019 

 

 

 

 

                                                                                                              


